



THE MACDONALD PRIZE/LE PRIX MACDONALD

The Manufacturers Life Insurance Company and the Canadian Historical Association have established a \$5000 Sir John A. Macdonald Prize for the non-fiction work of Canadian history "judged to have made the most significant contribution to an understanding of the Canadian past in a given year." Manufacturers Life will commission a medal and provide the \$5000 prize annually for at least five years. The CHA will administer the award and has selected the panel of judges: P.B. Waite (Dalhousie, Chairman), Claude T. Bissell (Toronto), Andrée Désilets (Sherbrooke), Albert Faucher (Laval) and Margaret Ormsby (University of British Columbia). The Macdonald Prize will be given for the first time for the year 1976. The first winner will be announced at an inaugural dinner in the fall. Authors or publishers wishing to submit works for consideration should send six copies to the CHA secretariat, c/o Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa, K1A 0N3.

* * *

La compagnie d'assurance-vie Manufacturers et la Société historique du Canada ont annoncé, le 30 avril 1977, la création du prix d'histoire canadienne Sir John A. Macdonald. La Manufacturers remettra, chaque année, pendant au moins cinq ans, une médaille et une somme de cinq mille dollars à l'auteur du livre qui, selon le jury, aura le plus contribué, durant l'année du concours, à la compréhension de l'histoire canadienne. La Société historique du Canada se chargera de l'administration du prix. La SHC a déjà choisi les membres du jury initial. Ce sont P.B. Waite, directeur du département d'histoire de l'Université Dalhousie, qui agira comme président, Andrée Désilets, professeur d'histoire de l'Université de Sherbrooke, Albert Faucher, professeur d'économie de l'Université Laval, Claude Bissell, professeur de littérature anglaise à l'Université de Toronto et Margaret Ormsby, professeur d'histoire de l'Université de la Colombie britannique. Le prix Macdonald sera remis pour la première fois, cet automne, à l'auteur de l'oeuvre jugée la plus importante de 1976. Les historiens et les éditeurs qui désirent soumettre une oeuvre à l'attention du jury doivent en faire parvenir six copies au secrétariat de la Société historique du Canada, a/s Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, K1A 0N3.

HAUSSE DES COTISATIONS PROPOSEE/PROPOSED FEE INCREASE

Lors de l'assemblée générale annuelle, qui aura lieu à Fredericton, le 4 juin prochain, le Conseil de la SHC proposera l'augmentation des cotisations que doivent verser les membres de la SHC. Voici les changements envisagés:

Membres	1976-1977	1977-1978	1978-1979
Ordinaires	\$ 10	\$ 11	\$ 12
Professionnels	15	20	25
Etudiants	5	8	10
Emérites	5	8	10
Sociétés affiliées	15	20	25
A vie	225	300	300

En ce qui concerne les abonnements auxquels peuvent souscrire les membres, l'association n'a aucun contrôle sur leur taux. Le Conseil regrette d'avoir à demander un tel accroissement des cotisations, mais cette hausse est rendue nécessaire par les déficits subis durant les années passées, le dernier d'entre eux s'élevant à plus de huit mille dollars.

Ces déficits sont le résultat des dépenses de plus en plus nombreuses engagées dans des activités beaucoup plus considérables que dans le passé. Depuis deux ans, par exemple, la SHC bénéficie des services à temps complet d'une employée bilingue, ce qui a permis d'améliorer et de faciliter considérablement le travail des deux secrétaires et du trésorier. La publication des Communications historiques, des brochures et du Bulletin s'élève maintenant à plus de vingt-deux mille dollars. Le prix de vente des communications présentées lors du congrès annuel et commandées à l'avance est sensiblement inférieur au coût de revient des photocopies. Les frais de voyage des membres de l'exécutif et des comités constituent un fardeau appréciable pour la société. Enfin, comme chacun le sait, le coût de la papeterie, du matériel de bureau, du service postal et du service téléphonique a subi des hausses marquées, ces dernières années, à cause de l'inflation.

Par ailleurs, le Conseil voudrait que l'on comprenne bien la nature de la catégorie des membres professionnels. Doivent faire partie de ce groupe toutes les personnes dont l'histoire est le gagne-pain: archivistes, chercheurs, écrivains et professeurs. A titre de spécialistes de l'histoire, ils constituent une partie de la communauté plus grande des spécialistes des humanités et des sciences sociales. Le Conseil croit donc juste que ces gens paient une cotisation plus élevée que les membres ordinaires, à cause du statut de spécialiste qu'ils ont acquis et dont ils profitent.

De plus, il faut noter que les membres professionnels assument le coût d'affiliation de la Société historique du Canada à la Fédération des sociétés de sciences sociales du Canada, connue dans le passé sous le nom de Conseil canadien de recherche en sciences sociales. La SHC paie chaque année à la FSSSC un montant de quatre dollars par membre professionnel. Etablie en 1940, cette fédération a pour but de promouvoir les sciences sociales au Canada. Dans le cadre de son mandat, elle rassemble et coordonne les vues de ses membres sur des sujets reliés aux sciences sociales et les présente au gouvernement fédéral et au Conseil des Arts du Canada. Par

exemple, dans le passé, la FSSSC a fait des démarches auprès du Parlement fédéral au sujet de la loi créant de nouveaux organismes de subventions et au sujet de l'accessibilité des chercheurs aux dossiers des recensements. La FSSSC négocie aussi avec le Conseil des Arts du Canada la remise de subventions de voyage aux sociétés savantes, afin de permettre à plus de membres de celles-ci d'assister au congrès annuel de leur association. Elle administre, en outre, le programme d'aide à l'édition savante, subventionnée par le même organisme fédéral. En collaboration avec Statistique Canada et avec l'aide d'un certain nombre de comités spécialisés, la FSSSC travaille actuellement à la révision de l'important ouvrage, Historical Statistics of Canada, qui a paru pour la première fois en 1965. De plus, la FSSSC rendra publiques bientôt les règles relatives à l'usage des données des recensements en histoire quantitative et à la préparation desquelles des représentants de la SHC ont participé. La FSSSC prépare aussi un ouvrage de référence destiné aux spécialistes des sciences sociales du Canada. Il s'agit d'un répertoire informatique qui fournira aux historiens des informations précieuses sur les autres chercheurs en histoire ou sur les spécialistes de d'autres disciplines qui partagent les mêmes intérêts qu'eux. Le Conseil de la Société historique du Canada pense qu'il est important que les historiens participent pleinement à ces travaux dont ils tireront inévitablement grand profit, d'une façon ou d'une autre.

Le Conseil souhaite que ces explications convaincront les membres de la nécessité de la hausse proposée des cotisations.

* * *

At the Annual General Meeting in Fredericton in June, the Council will propose the following increase in membership fees:

	1976-77 (Current)	1977-78	1978-79
General	\$ 10	\$ 11	\$ 12
Professional	15	20	25
Student	5	8	10
Emeritus	5	8	10
Affiliated Society	15	20	25
Life	225	300	300

Rates for subscriptions to journals available through membership in the CHA are not controlled by the association.

The proposed fee structure is in line with that of other professional groups. As the CHA expands its activities, its expenses inevitably increase. For the past two years, for the first time, the association has employed a full-time bilingual clerk, an appointment which has greatly benefited the hard-pressed secretaries and treasurer. The costs of the CHA's publications -- the Historical Papers, booklets and newsletter -- have risen to over \$22,000 for the current year. The expense of reproducing papers for the Annual Meeting is larger than the revenue brought in from the sale of these papers. The financial burden of Canadian geography is represented by the mounting travel costs incurred by the association's Council and

its committees and representatives. And, as every member knows, the last few years have seen alarming increases in the price of stationery and office supplies and in postal rates. Despite the fact that the treasurer has been transferring funds from the capital account generated by the Historical Booklets in order to meet current expenses, the association has been unable to balance its budget. The operating deficit, indeed, for the fiscal year ending 28 February 1977 is \$8000.

The Council is anxious to ensure that there is no misunderstanding regarding the category of professional members. This is intended to apply to persons who derive their income from history, whether they be teachers, archivists, researchers or authors. As professional historians they form part of the larger body of specialists working within the various social science and humanities disciplines. In view of their specialist standing, the Council feels that it is proper that they be asked to pay a higher fee for the association's services than general members.

Professional members underwrite the costs of the association's affiliation with the Social Science Research Council of Canada, recently re-named the Social Science Federation of Canada (SSFC). The dues currently paid by the CHA to the SSFC amount to \$4 a year for each professional member, an increase of \$1 over the previous year. Established in 1940, the SSFC has co-ordinated and expressed the views of social scientists in representations to the federal government and the Canada Council on a number of important issues in recent years, such as the legislation, which is currently before parliament, to establish new granting agencies. Another representation of interest to historians has related to the accessibility of census records. The SSFC negotiates travel grants with the Canada Council for attendance at meetings of the learned societies and administers the programme of aid to scholarly publication funded by the Canada Council. It secures assistance for members of learned societies to attend international meetings in their disciplines. At the moment, the SSFC, in co-operation with Statistics Canada and through a number of specialist committees, is revising the valuable Historical Statistics of Canada, first published in 1965. Guidelines for the transcription of historical census data for quantitative research, in the preparation of which CHA representatives have participated, will be brought out soon. The computer-based directory referral service for social scientists in Canada, another SSFC project, will provide useful information to historians concerning other scholars in history or in other disciplines who share similar interests. The Council believes that it is important for CHA members to take their full part in these activities, which clearly benefit them as professional scholars and researchers.

The Council hopes that this explanation will be found useful in the consideration of the new fee structure which will be submitted to members at the Annual Meeting in Fredericton.

CHA ELECTIONS/LES ELECTIONS ANNUELLES

The chairman of the Nominating Committee, J.L. Granatstein, has announced the following slate of candidates for election to CHA posts at the Annual General Meeting.

* * *

Le président du comité des mises en candidature, J.L. Granatstein, annonce que les membres dont les noms suivent ont accepté de poser leur candidature aux élections du mois prochain.

For the vice-presidency/A la vice-présidence

Desmond Morton (Toronto)
John T. Saywell (York)

For the four open seats on Council/Aux quatre sièges vacants du Conseil

Alan F.J. Artibise (Victoria)
Carman Bickerton (Carleton)
Margaret Conrad (Acadia)
René Durocher (Montréal)
René Hardy (Québec à Trois-Rivières)
Paul Rutherford (Toronto)
David Sutherland (Dalhousie)
John Thompson (McGill)
Robert Young (Winnipeg)

For the two open places on the Nominating Committee/Aux deux sièges vacants du comité des mises en candidature

David Beatty (Mount Allison)
Donald Page (Department of External Affairs)
Christian Pouyez (Chicoutimi)
Paul Stevens (York)

For 1979 Programme Chairman/A la présidence du comité du programme de 1979

H.V. Nelles (York)
Anthony W. Rasporich (Calgary)

LES CANDIDATS A LA VICE-PRESIDENCE/CANDIDATES FOR THE VICE-PRESIDENCY

Les éditeurs du Bulletin ont décidé de présenter les notices biographiques qui suivent, afin d'aider les membres à choisir le prochain vice-président de leur association. Celui-ci accèdera à la présidence, un an plus tard.

Desmond Paul Morton est né à Calgary, en 1937. Il est professeur titulaire et vice-président aux affaires académiques du Collège Erindale de l'Université de Toronto. M. Morton a fait ses études au Collège militaire royal de Saint-Jean, au Collège militaire royal de Kingston, à l'Université d'Oxford et à l'Université de Londres où il a reçu son doctorat en 1968. Il a servi dans les forces armées canadiennes, de 1954 à 1964. En 1963-1964, il a été affecté au Service historique de la Défense nationale. Secrétaire adjoint du Nouveau parti démocratique de l'Ontario, de 1964 à 1966, il a enseigné brièvement à l'Université d'Ottawa, avant

d'entrer à l'Université de Toronto, en 1969. M. Morton a été élu au Conseil de la Société historique du Canada, en juin 1974, pour un mandat de trois ans. Il a fait partie du comité du programme de 1976.

Récipiendaire d'une bourse Rhodes, Desmond Morton a publié un grand nombre de livres et d'articles sur l'histoire militaire, l'histoire urbaine et l'histoire du travail. Il a préparé une série de cassettes et de bandes magnétiques sur l'histoire canadienne et il a commenté la situation politique canadienne, dans divers journaux et revues de même que sur certains postes de radio et de télévision, en particulier au réseau français de Radio-Canada. Son premier livre, Ministers and General: Politics and the Canadian Militia, 1867-1904, a paru en 1970. Deux ans plus tard, il publiait deux ouvrages sur le soulèvement métis de 1885: The Last War Drum: The North-West Campaign of 1885 et Telegrams of the North-West Campaign of 1885. En 1973 et 1974, il a fait paraître deux biographies: Mayor Howland: The Citizens' Candidate et The Canadian General: Sir William Otter. Il est aussi l'auteur de NDP: The Dream of Power.

John T. Saywell

Professeur titulaire aux départements d'histoire et d'études sur l'environnement de l'Université York, John Tupper Saywell est né à Weyburn, en Saskatchewan, en 1929. Il a obtenu son baccalauréat ès arts et sa maîtrise de l'Université de la Colombie britannique, en 1950 et 1951. L'Université Harvard lui a décerné un doctorat en 1957. De 1953 à 1963, M. Saywell a enseigné à l'Université de Toronto. Professeur invité à l'Université de la Californie, à Berkeley, en 1958, il a été doyen de la Faculté des Arts et des Sciences à l'Université York, de 1963 à 1973. Rédacteur de la Canadian Historical Review de 1958 à 1963, il occupe le même poste à la Canadian Annual Review of Politics and Public Affairs, depuis 1960. Il est aussi le collaborateur le plus important de cette publication. Auteur de The Office of the Lieutenant-Governor: A Study in Canadian Government and Politics, publié en 1957, il a fait paraître The Canadian Journal of Lady Aberdeen, en 1960. Il a publié, en outre, Quebec '70, en 1971, et The Rise of the Parti Québécois 1967-1976, en 1977. M. Saywell est aussi l'auteur, le co-auteur ou l'éditeur de dix-neuf manuels scolaires et il a préparé plusieurs émissions documentaires et plusieurs pièces pour la radio et la télévision, en plus d'écrire de nombreux articles sur l'histoire canadienne, en particulier sur la décennie de 1890. Il doit publier bientôt la correspondance et les archives officielles de Lord Minto.

* * *

The following biographical notices are presented in order to assist members in casting their vote for the position of CHA vice-president. The vice-president automatically becomes the association's president one year after his or her election to the vice-presidency.

Desmond Morton

Desmond Paul Morton, born at Calgary in 1937, is Professor of History and Vice-Principal (Academic) at Erindale College in the University of Toronto. Professor Morton was educated at le Collège militaire royal de Saint-Jean and the Royal Military College, Kingston, at Oxford on a Rhodes Scholarship and at the University of London, where he received his doctorate in 1968. He served in the Canadian Army from 1954-64, including a stint in the Historical Section in 1963-64, was Assistant Provincial Secretary of the Ontario New Democratic Party, 1964-66 and taught briefly at the University of Ottawa before coming to the University of Toronto in 1969. Professor Morton was elected to a three year term on the CHA Council in June 1974 and was appointed a member of the 1976 Programme Committee.

Desmond Morton has published a large number of books and articles on military, urban and labour history, has prepared a series of tape-slide and videotape productions in Canadian history and has written, lectured and broadcast (most frequently on the French language stations of the CBC) on questions of current political interest. His books include: Ministers and Generals: Politics and the Canadian Militia, 1867-1904 (1970); The Last War Drum: The North-West Campaign of 1885 (1972); Telegrams of the North-West Campaign of 1885 (1972); Mayor Howland: The Citizens' Candidate (1973); The Canadian General: Sir William Otter (1974); NDP: The Dream of Power (1974).

John T. Saywell

John Tupper Saywell is professor in the departments of History and Environmental Studies at York University. He was born in Weyburn, Saskatchewan in 1929, received his B.A. in 1950 and M.A. in 1951 at the University of British Columbia and completed his Harvard doctorate in 1956. Professor Saywell's academic positions have included: Lecturer to Associate Professor, University of Toronto, 1953-63; Visiting Professor, University of California at Berkeley, 1958; Dean of the Faculty of Arts and Sciences, York University, 1963-73.

Professor Saywell served as editor of the Canadian Historical Review from 1958 to 1963 and has been editor of and the major contributor to the Canadian Annual Review of Politics and Public Affairs since 1960. He has published The Office of the Lieutenant-Governor: A Study in Canadian Government and Politics (1957), The Canadian Journal of Lady Aberdeen (1960), Quebec '70 (1971), The Rise of the Parti Québécois 1967-1976 (1977), is the author, co-author or editor of nineteen books in the high school and college fields, has prepared many radio and television documentaries and plays and is frequently called upon to comment on public affairs. In addition, Professor Saywell has written numerous scholarly articles, several of which focus on the 1890's. A two volume collection of the correspondence and state papers of Lord Minto is forthcoming.

MINUTES OF 1976 ANNUAL GENERAL MEETING/PROCES-
VERBAL DE L'ASSEMBLEE GENERALE DE 1976

At the forthcoming Annual General Meeting in Fredericton, 4 June 1977, CHA members will be asked to approve the following minutes of the last full business meeting, held at Laval University in Quebec City on 3 June 1976.

1. At 15:45 the president, J. Monet, welcomed some 150 association members to the meeting and immediately opened the floor to nominations for the elective posts that required filling. The name of A.F.J. Artibise was added (Thorpe-English) to the Nominating Committee's slate for Council. Balloting then took place (The results were published in the Summer, 1975 issue of the newsletter).
2. The president asked the meeting to stand for a minute's silence in tribute to the memory of W. Stewart MacNutt.
3. The president reported that the Council had agreed to sponsor a set of prime ministerial silver ingots issued by the Franklin Mint. A contract had been signed which included a guarantee of not less than \$50,000 in royalties and an assurance that the Mint "shall submit to the Association the promotional and advertising materials used in the Program for its approval with respect to the authenticity and historical accuracy of such material as well as to the suitability of any references to the Association." Council had appointed a committee of S.F. Wise (Chairman), F. Halpenny, J. Hamelin, J. Monet and H.B. Neatby to oversee the project and to ensure its professional integrity and historical accuracy.
4. The minutes of the last Annual General Meeting, held in Edmonton, 6 June 1975, were approved as printed in the Spring newsletter (Muisse-Miller). On the question of business arising from that meeting, J.-P. Gagnon explained that the Council had decided not to pronounce on the question of UNESCO's treatment of Israel because it does not fall within the association's usual terms of reference.
5. J.-P. Gagnon told the meeting that the CHA was negotiating with the Secretary of State for a grant to promote bilingualism in the association. The Secretary of State required, as a condition of any such grant, that the association approve the principle of a bilingual CHA. The meeting therefore unanimously agreed, as had the Council, to a statement of this principle and authorized the executive to take the necessary steps to obtain funds from the Secretary of State in order to ensure the extension of bilingualism in the CHA (Gagnon-Trofimenkoff).
6. The Programme Chairman, F.J. Krantz, said a few words to the assembly. J.B. Conacher then

Continued on page 7/Suite en page 7

CONFERENCE ON THE SECOND WORLD WAR/COLLOQUES SUR LA DEUXIEME GUERRE MONDIALE

The Canadian Committee for the History of the Second World War is sponsoring a conference on British, Canadian and German aspects of the subject, to be held at le Collège militaire royal de Saint-Jean, Quebec in mid-October 1977. The committee also plans to sponsor an international conference in 1979 for which proposals will be welcomed. Contact the committee's chairman, W.A.B. Douglas, Director of History, Department of National Defence, Ottawa, K1A 0K2.

* * *

Un colloque sur la Deuxième Guerre mondiale aura lieu au Collège militaire royal de Saint-Jean, du 20 au 22 octobre 1977. Les historiens qui aimeraient obtenir une copie du programme ou qui désireraient assister à cette conférence sont priés de prendre contact le plus tôt possible avec le secrétaire du Comité canadien d'histoire de la Deuxième Guerre mondiale, M. Brereton Greenhous, à l'adresse suivante: Service historique, Quartier général de la Défense nationale, Ottawa, K1A 0K2. Par ailleurs, le Comité canadien d'histoire de la Deuxième Guerre envisage de tenir un congrès international, en 1979. Si vous aviez des suggestions à faire à ce propos, veuillez écrire au président du comité, l'historien W.A.B. Douglas, directeur du Service historique de la Défense nationale.

LA FEMME ET LE TRAVAIL/WOMEN AND WORK

L'Institut canadien de recherches pour l'avancement de la femme compile la liste des chercheurs qui travaillent dans ce domaine ou qui s'y intéressent. Il entend publier, en décembre prochain, un inventaire des recherches en cours. Celles-ci peuvent porter sur le bénévolat, le travail à domicile ou le marché du travail et peuvent englober les effets économiques, sociaux, physique et psychologiques du travail de la femme. Vous êtes prié de prendre contact avec Susan Trofimenkoff, ICRAF, pièce 415, 151, rue Slater, Ottawa, K1P 5H3, s'il y a des aspects particuliers que vous ou votre groupe aimeriez voir étudier et si vous connaissez des individus ou des associations qui font des recherches au sujet de la femme.

* * *

The Canadian Research Institute for the Advancement of Women wishes to discover those who have an interest in the theme "Women at Work" and to publish an inventory of research in progress on the subject -- from volunteer work to housework to paid work, from economic and social to physical and psychological impact. Write Susan Trofimenkoff at the CRIAW, Suite 415, 151 Slater Street, Ottawa, K1P 5H3, indicating aspects of the subject that require investigation and listing the names of individuals or organizations researching in the area.

FUR TRADE CONFERENCE/CONFERENCE SUR LE COMMERCE DES FOURRURES

A three day conference on the fur trade will be held 4-6 May 1978 in Winnipeg. For the programme and other information, write Fur Trade Conference 1978, P.O. Box 835, Winnipeg, Manitoba, R3C 2R1

* * *

Un colloque sur le commerce des fourrures aura lieu à Winnipeg, du 4 au 6 mai 1978. On peut obtenir des renseignements au sujet de cette conférence et le programme de celle-ci en écrivant à l'adresse suivante: Fur Trade Conference 1978, P.O. Box 835, Winnipeg, Manitoba, R3C 2R1.

UNE NOUVELLE COLLECTION EN HISTOIRE MILITAIRE/NEW SERIES OF MILITARY HISTORY PUBLICATIONS

Le Service historique du Ministère de la Défense nationale vient de créer une collection de "documents occasionnels" et consacrés à l'histoire militaire. Le premier ouvrage de la série est l'oeuvre de T.W. Melnyk; il a pour titre Les opérations aériennes du Canada dans le Sud-Est Asiatique, 1941-1945. Il est disponible au Ministère des Approvisionnements et Services, Division de l'imprimerie et de l'édition, Ottawa, K1A 0S9. Il se vend \$3.00, au Canada, et \$3.60, à l'étranger.

* * *

The Directorate of History, Department of National Defence, has launched a series of "occasional papers" with T.W. Melnyk, Canadian Flying Operations in South East Asia 1941-1945 (\$3 in Canada; \$3.60 outside). Copies are available from Publishing and Printing, Supply and Services Canada, Ottawa, K1A 0S9.

newsletter
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin
SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

VOL. 3 No. 2
Spring 1977

VOL. 3 No 2
Printemps 1977

Edited by / Edité par
JEAN-PIERRE GAGNON
NORMAN HILLMER

Public Archives of Canada
395 Wellington Street
Ottawa K1A 0N3
Tel: 992-8547

Archives publiques du Canada,
395, rue Wellington,
Ottawa, K1A 0N3.
Tel.: 992-8547